
  

 בס"ד

 כסלו תשע"ט

 י יקירי המצויין, הגאון רבי חיים צבי הכהן, לכבוד בנ

. אקוה מאד, שעה אחרונהאמרתי לך כבר לפני כמה שנים שחייבים לעשות "טומול" באמריקה, ועכשיו זה 

כפי הנראה לך, קשה להרבה  שמעתי ממך,וכפי ששמכתב מפורט זה יפתח את עיניך לראות חומר הדבר. 

ואחד הטעמים הוא, היות וכל המושגים לא מובנים כ"כ נורא זה. פרטי חוק אברכים בארצה"ב להבין היטיב 

הרבה הדברים נכתבים ב"בעברית" וואפי' מה שנכתב בעיתונים החרדים לא מובן כ"כ להרבה אברכים שם, כי 

 שפה זו. וע"כ כמובן שאפשר להראות זה לכל מי שרוצה לדעת האמת.אינם מורגלים ב

כל עיקר סדר חוקי הגיוס באופן יסודי, כוונתו ומטרתו, לשנות זה, אשר לא יאומן גודל הפחד מחוק הנה באמת 

מעמיד כל השנים מעת התחלת מדינה זו. ואשר הוא בנוגע לבני הישיבות וכל עולם התורה, ממה שהי' קיים 

אף אחד מגדולי שלא יעלה על הדעת אשר על כן, עתידו של עולם התורה בארץ ישראל. וכל בסכנת קיום ממש, 

 .[, מסכים לשתף פעולה בחקיקת גזירה זואת אשר ישנם עמנו פה ואשר איננו עמנו פה]ל ישרא

עולים אחוזים מוכרחים לגייס אחוז מסויים מבני הישיבות הקדושות, השמעתה ועד עולם, , החוק קובעא[ 

שמיד מספר זה לאחר עשרים שנה, אבל כמובן ]חקקו  מהציבור החרדי 06%משנה לשנה עד שיגיעו ל 

ושנה מגדילים גם עכשיו הוא כבר אחוז בלתי נסבל, ובכל שנה ויותר גדול משנה שעברה, "אחוז" תחילים עם מ

 . ובעוד מספר שנים הוא כבר "מחצה" מבני הישיבות[ ,המספר

, צריכים בהחוק גייסים שהוסכם מעיקראתאבאר לך היטיב גודל ההרס רק מפרט זה, תבין היטיב שמספר המו

, ולא השאירו לשום אחד רשות לעשות שיורים בשום פנים. וזה יסוד שיורים ובלי שום תנאים למלאות, בלי שום

גדול של חוק זה כי הם רוצים חוק שיהי' קרוב למה שהם קורים "שיווי נטל", והיינו שבני הישיבות נושאים ג"כ 

 . "האחריות" של שירות בצבא, באופן הכי קרוב לשאר המדינה

ומראה איזה שום הסכמה לחקיקת חוק זה, מביע דעתו הברורה כהסכמה לציור  ונמצא שמי שמשתף עצמו

ת, רוצים ללמוד ובהישיבות הגדולשנמצאים  22 - 88בחורים בגיל המ 86%נגיד למשל שרק אם דלהלן. אפי' 

הרי בעוד  ]אשר כמובן הוא באמת הרבה יותר מזה[. לכל הפחות עוד כמה שניםבאיזה שום מסגרת של ישיבה 

ובהסכמת מי ששיתף דעתו בעל כרחם,  ויתגייסולא יהי' להם שום ברירה  מבחורים הנ"ל 26%קצר  זמן

אפי' אם הם בחורים טובים ולא, רוצה ללמוד או הבחור אינו תלוי כלל אם מספר אחוזים הנ"ל, כי לגזירה זו, 

 !, ויצטרכו להתגייסוםלפי כל הכללים שיש לנו, וכל שכן שאינם "נושרים" בשום צורה שהיא, לא יועיל כל

העולם כדי לשנות צורת גם החוק הוא מטרת שחור על גבי לבן, שבעלי החוק מביעים דעתם בגוף החוק, ב[ 

 ויש לדעת שלפי צורת החוק הנ"ל, זה דבר ברור לפי דרך הטבע, ואבאר. התורה באופן יסודי. 

הגענו למצב שאנו דרים בין אחים תועים, כל גדולי ישראל ששהו בארצינו הקדושה מעת יסוד מדינה זו, ומעת ש

ין מכתבי שלא שייך להחזיק מעמד ביניהם בלי התבדלות מהם באופן עיקרוני, וכל אחד יכול לדפדף ב ,הבינו

ויראה ברורות, שזה יסוד היסודות של או מכל שאר גדולי ישראל שעמדו לפני המחנה, מרן הגרא"מ שך החזו"א, 

מרן הגרי"ש אלישיב זצ"ל מתקופה האחרונה "יסוד קיומו מכתב התורה ]וז"ל  עצם קיום עולם הישיבות ועולם

הדר  מכתב נורא שנכתב כעת על ידי הגאון רבי ברוך שמואל הכהן דויטש שליט"א, לבנו הרב חיים צבי הכהן
חוק ה"ק, לאור השבו שורה כל עולם התורה בארצ"סכנת חורבן התורה והדת", יקוואוד. המפרט היטיב, בל

 לתועלתת הגאון שליט"א, ובנו מקבל המכתב ומתפרסם בזה ברשו ר"ל.ממש, האמור להחקק בימים הבאים 
 הרבים



של עולם התורה וציבור היראים הוא בחיי תורה ויראה וכו', מתוך התבדלות מוחלטת מכל חיי העולם החילוני 

 פורקי עול התורה"[. 

 מבני הישיבות מתגייסים -ה בדומה להנ"ל ואפי' הרבה פחות מז -ולא צריך להיות פקח להבין, שאם אחוז ניכר 

גמור של כל וריסוק , אפי' נגיד שזה מתחיל באופן של "לית ברירה" ו"רע במיעוטו", הרי זה חורבן בלי צד פשרה

 אי אפשר בשום פנים ואופןהחומה שיש בינינו וביניהם, ולא ישאר אפי' זכר לחורבן לחומה זו. ובלי חומה זו, 

ציבור של "יראים וחרדים לדבר ה'", אשר אנו מכנים "ציבור של עולם בצורה של קהילה ולהתקיים ביניהם 

 התורה", וזה פשוט לכל מי שדר במדינה זו. 

ומי שלא מבין כלום, ותר מבני הציבור שלנו ל"תעסוקה". שע"י חוק זה יכנסו י במפורש בהחוק,הם מדברים ג[ 

יותר ברווח, בלי הלחץ שיש עכשיו מפאת מה שלא יכולים  פרנסת, שהרי עי"ז נוכל לה"צד טוב"רואה בזה 

הרי לא כל אחד מסוגל ללמוד כל להכנס ל"תעסוקה" בלי שירות בצבא. ומי שאינו מבין כלום חושב עוד, 

 השנים, ולכא' הוא בדומה להמצב בארצה"ב, שיש הרבה שנכנסים ל"תעסוקה" לאחר כמה שנים בכולל. 

 שכמדומה כל אחד יכול להבין. ,אגיד פרט אחדזו מכמה פנים, ואכמ"ל, אמנם ובאמת הרבה יש לדבר על טעות 

הרי למשל בארצה"ב, אם יש אחד שלא מוכשר כל כך ללמוד, משתדלים בכל עוז שישאר בין כותלי הישיבות על 

לא  ,מי שאינו עושה כן, כמעט שאין לו צורת בן תורה בדרך כללכי  כל פנים עד שנה או שנתיים אחר החתונה,

בין כותלי שבזמננו, מי שאינו נשאר  ,כל אחד יודעוהירידה ניכרת היטיב. והטעם פשוט,  לו ולא למשפחתו

הישיבות באיזה צורה שהיא, וכל שכן מי שסוגר הגמרא לגמרי לשנה או שנתיים בימי הבחרות, לא שייך כלל 

 . וחמור מהרחוב הגס, באופן יסודימאד שלא יושפע 

 ,את הגמרא לשנה או שנתייםוסוגר  לגמרישל ק"ו, שאם בחור יוצא מכותלי הישיבות  וא ק"ו בן בנווא"כ ה

עושה זה יחד עם הוא ש נחלוםאפי' אם הרי . בצבאשנות הבחרות בשירות במיטב ותחת זה הוא שוהה שנתיים 

אחר  ודוחברים מלאים יראת שמים ומדות טובות, בלי שום פריצות וכו' וכו', לא יעלה על הדעת שיחזור לתלמ

 לא יעלה על הדעת שישאר ממנו זכר ושארית מצורתב' שנים הללו, אלא יצא ל"תעסוקה" מיד אח"כ. וממילא 

וכמובן שלא יהי' מסוגל להעמיד בית של תורה ויראת שמים בשום צורה בן תורה, אפי' על צד היותר טוב, 

 שהיא. 

הכי טובה, יש לה צל של דמיון למסגרת של שהמצב בצבא אפי' במסגרת  ,אף אחד אינו חולםשבאמת כמובן ]ו

וכל מיני השחתה במדות, יש ר"ל יותר מ"אביזרייהו" של גילוי עריות וכו', אדרבה בדרך כלל "יראת שמים", ו

המקסימום שהם שבאמת  ,. ועודואין מן הצורך להאריך בדברים ידועיםבאופן הכי גרוע, יראת שמים וכו', 

 [. בצבא בין כל החילונים שיש אצלםות" לשמור על צורת חייו "רשבחור מבטיחים הוא, שיהי' ל

וכל זה הוא חוץ ממה שלפי החוקים החדשים, כל בחור שאינו מסור לגמרי ללימודו, והיינו אפי' בחור שמבטל 

מאיזה הכי קצרה, משום שסבל  אפי' לתקופהולפעמים מקצת הסדרים, וכל שכן אם הוא יוצא מכתלי הישיבה 

הממשלה מסדרת הדברים . וכמעט שלא יוכל להשיג פטור דה ]וכמו שמצוי הרבה בין בני עלי'[,יריתקופה של 

ויהי' לחץ עצום על רוב הם יודעים ומכירים היטיב על מציאות זה. כי על מצבים הללו, מיד באופן שיוודע להם 

בפח של קשיים על  לו, וגם עכשיו אלפי בחורים שהתייצבו אצלם להשיג פטור, נפמפני זה מהממשלההבחורים 

 לחצים כאלו. לא יעמדו בבחורים מה ופשוט שהרבהידי פרטים כאלו, 

לצבא. וחוץ מעצם גזירת שמד לכו ואשר עי"ז יש לחוש טובא, רובא דרובא של הבחורים שאינם חזקים כל כך, י

בחורים הכי  רק עםבעולם התורה , הרי אי אפשר בשום אופן להחזיק מעמד בעד כל בחורים הללו של מצב זה

אינם נמנים בין "המצויינים" בשום צורה שגם הבחורים ש, יודע כל מי שיודע קצת צורת ישיבה מהיוחזקים, 

ועל כן רק  עצם קיומו.עיקר גדול ממהוים חלק בלתי נפרד מצורת הישיבה, וצורת עולם התורה, והם שהיא, 

 של עולם התורה. קיומועצם גזירה בלתי נסבלת על שיש כאן מצד פרט הנ"ל יוצא 



ד[ ודע לך שלפני כמה שנים עלה ההצעה של חוק שאינו גרוע כמו חוק זה, וכל גדולי ישראל בשעתו יצאו נגדו, 

 גדולה נגד החוק הנ"ל. תפילה ועשו עצרת 

ועכשיו אנו עומדים תמהים שכמעט שאין פוצה פה ומצפצף, ואין מדברים על עצרת תפילה, ואפי' לא מדברים 

 "ב אין קול ואין עונה על מצב זה. ". ואיך יתכן שבהיכלי הישיבות בארצהעל "עת צרה

וברור שיחקקו , עד שיחקקו חוק זה, עוד כמה שבועותוברור שחוב קדוש לפרסם המצב, ודע שיש לכל היותר 

אם לא יהי' נגדו רעש גדול ונורא. וכבר אמרתי לך כמה פעמים, שכל רעש שבא מארצה"ב משפיע כאן אותו 

על כולם, ואין נפק"מ הטעם זה, כך הוא המציאות. ועל כן אחריות גדולה מוטלת על עולם הישיבות  טובא

בארצה"ב שלא לעמוד מנגד בעת שדוקרים סכין חד בצאוור עולם התורה בארץ ישראל כפשוטו, ואין לך "לא 

 תעמוד על דם רעך" ברוחניות גדול מזה. 

 ואחתום בזה ברוב צער וכאב על סכנת חורבן התורה והדת,                                              

 ממני אביך אוהבך                                                                                      

 


